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פתיחה

הרבי  ייעץ  ומה  לפחד?  נכנע  הוא  כאשר  רבינו  למשה  קרה  מה  פחדים?  על  להתגבר  אפשר  כיצד 

ליהודים המודאגים במהלך מלחמת יום הכיפורים?

שיעור בשיחת הרבי שנדמה כאילו נכתבה במיוחד לימים אלו.

משיחת שבת פרשת שמות ה'תשכ"ו, בלתי מוגה
שיחות קודש, התשכ"ו, עמוד 150 ואילך.

)לשלימות הענין, עיין לקוטי שיחות חלק ל"ו שמות א'(

ומשיחת י״ג תשרי, ה׳תשל״ד.
תורת מנחם, כרך  ע״ד עמוד 74

שיעור זה 

על  ביאר  שהבעש"ט  וענה:  התוועדות?  לערוך  יש  מקום  איזה  כן  אם   – במלחמה  עומדים  שיהודים 

הפסוק "ה' צלך", שהקב"ה הוא כמו "צל" של יהודי: כשם שה"צל" עושה את אותן תנועות שעושה 

האדם, כך גם ה' מתנהג באותו צורה שהיהודי מתנהג. ולכן, כשאנו נהיה בשמחה, מלמעלה ישפיעו 

עלינו שמחה ונצחון במלחמה.

הוראות לחיים
א. לחשוב טוב. כאשר אנו שמחים ומאירי פנים, הקב"ה משפיע באותה מידה.

ב. להיזהר מאוד לא לדבר בצורה שלילית על יהודי שני, משום שכאשר מדברים בצורה כזאת, פועלים 
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א. חשוב טוב – יהיה טוב

בחב"ד ישנו פתגם ששגור בפי החסידים מזה דורות, "חשוב טוב – יהיה טוב". הרבי חזר עליו  מאות )אם לא אלפי( 
פעמים, לחסידים שביקשו את עצתו ברגעים קשים, ולכלל הציבור ברגעי משבר. 

הפתגם במקורו נאמר על ידי הרבי השלישי של חב"ד המכונה "הצמח צדק".  נקרא להלן את הסיפור כפי שמספר 
אותו הרבי הקודם:

מקור 1 שיחת חג השבועות תרצ"ד | לקוטי דיבורים מתורגם, חלק א-ב ע' 228
ביִּשִׁיבתַ תוּמֹכְיֵ תמְּיִמיִם בלִּיְובּאַּויִטשְׁ, היָהָ אחֶדָ המַשַּׁפְיִּעיִם – הרָבַ החֶסָיִד ר' מיִכאָלֵ 

נשִׁמְתָוֹ עדֵֶן. זקִנְיֵ תלַּמְיִדֵי התַמְּיִמיִם שֶׁיחִּיְוּ זוכֹרְִים מיִ היָהָ ר' מיִכאָלֵ.

ּ, אחֶדָ מיִלְּדָָיו. הרָופֹאְיִם התִיְאָשֲׁוּ מחֵיַיָּו,  בהִּיְותֹוֹ אבַרְֵךְ, חלָהָ אצֶלְוֹ קשָׁותֹ, לאֹ עלָיֵנו
ואְמָרְוּ שׁאֶיֵן להָםֶ מהָ לעַשֲוׂתֹ. ר' מיִכאָלֵ הלָךְַ אלֶ חבֶרְתַ החַסֲיִדִים וסְפִרֵּ עלַ מצַבָּוֹ המַרַּ. 
ַּאי ירְַחםֵ, אלֶאָּ שׁעֶלָיָו ללָכֶתֶ  םֵ יתִבְרַָּךְ בוְּדַ ֹ, השַּׁ החַסֲיִדִים חזִקְּוּ אותֹוֹ שׁלֶאֹּ יפִלֹּ ברְּוחּו

מיִדָּ ללִיְובּאָּויִטשְׁ.

הרָופֹאְיִם הרֲֵי  ר' מיִכאָלֵ פרַָּץ בבִּכְיִ מרַ: הואּ מאְודֹ היָהָ רוצֹהֶ ללָכֶתֶ אלֶ הרָבַיִּ, אךְַ 
אומֹרְִים שׁמֶדְֻּברָּ בשְּׁעָותֹ רַחמֲנָאָ לצִלְּןַ, ולּשְׁםֵ מהָ ילֵךְֵ? 

ימִנְעַ אדָָם  "הגַמְּרָָא אומֹרֶתֶ אלַ  באְּמָרְוֹ:  עלָיָו קשָׁותֹ,  מזִקִּנְיֵ החַסֲיִדִים התִרְַעםֵ  אחֶדָ 
ַּאי יפִעְלֲוּ מלְיִציֵ היַשֹּׁרֶ אצֵלֶ ה' יתִבְרַָּךְ לחְכַוּתֹ בהַּחַלְטָהָ עדַ  עצַמְוֹ מןִ הרַָחמֲיִם. ובּוְדַ

שׁהֶואּ יבָואֹ אלֶ הרָבַיִּ".

להַלֲיִכתָוֹ  הצִטְרָףֵ  מיִכאָלֵ,  ר'  שׁלֶ  וחַבֲרֵוֹ  חיַטָּ  בעַּלַ מלְאָכהָ  החַסֲיִדִים,  מאֵבַרְכֵיֵ  אחֶדָ 
שׁלֶ ר' מיִכאָלֵ ללִיְובּאָּויִטשְׁ. בדַּרֶֶּךְ הזִדְמַּןֵּ להָםֶ כמַּהָּ פעְּמָיִם נסְיִעותֹ זולֹותֹ, כךְָּ שׁלֶאֹּ 
הצִטְרָכְוּ ללָכֶתֶ כלָּ הדַרֶֶּךְ רגַלְיִ. בבְּואֹםָ ללִיְובּאָּויִטשְׁ, הצִלְיִחַ ר' מיִכאָלֵ להְתִקְבַלֵּ מיִדָּ 
ומּסָרַתְיִּ אתֶ פדְִּיוןֹ הנַפֶּשֶׁ עבֲורּ  ביִּחיִדותּ. כשְּׁנֶכִּנְסַתְיִּ אלֶ הרָבַיִּ – ספִרֵּ ר' מיִכאָלֵ – 
היַלֶּדֶ, עבָרַ ביִּ בשִּׁעְתַ מעַשֲהֶׂ הרַָעיֲוןֹ, 'מיִ יודֵֹעַ מהָ נעַשֲהָׂ עםִ היַלֶּדֶ? הרָופֹאְיִם הרֲֵי 

אמָרְוּ שׁזֶוֹּ שׁאְלֵהָ שׁלֶ שׁעָותֹ!' ופּרַָצתְיִּ בבִּכְיִ מרַ...

הרָבַיִּ קרָָא אתֶ הפַתֶּקֶ ואְמָרַ ליִ, "אלַ תבִּכְהֶּ, חשָׁובֹ טובֹ ויְהִיְהֶ טובֹ! אלַ נאָ תזִּעְקַ, עודֹ 
תהִּיְהֶ בבְּרֵָי המַצִּוְהָ שׁלֶ הנַכְּדִָים!"

"בכְּלָ שׁעָהָ קשָׁהָ", אומֹרֵ ר' מיִכאָלֵ – ובּבְיֵתוֹ סבָלְוּ מצִעַּרַ גדִּוּלּ בנָּיִם – "היָיִתיִ מצְיַרֵּ 
ונְהִיְהָ ליִ טובֹ עלַ  ומּלִוּתֹ היַחְּיִדותּ האָמֲורּותֹ,  שׁלֶ הרָבַיִּ,  לעְצַמְיִ אתֶ פנָּיָו הקַדְּושִֹׁים 

הלַבֵּ".

<< הרבי 
בשיחה משנת תשכ"ו שאותה נלמד עכשיו, הזכיר הרבי את הפתגם הזה והקדיש שיחה שלמה בה הסביר את 

המקור לכך בדברי חז"ל:

ישנו פתגם "חשוב טוב – יהיה טוב", וכן היה כבוד קדושת מורי וחמי עונה לכמה וכמה שאלות, 
וכידוע הסיפור עם אדמו"ר הצמח צדק בזה. 

מפורש:  מזוהר  מקור  לזה  יש  באמת  הנה  לכך,  המקור  מהו  ענין  בכל  כאלו שרוצים  ישנם  והנה 
"כגוונא כו' חדווא דלמעלה", היינו שלפי אופן השמחה של האדם למטה הנה לפי אופן זה הוא 

למעלה. 

לתלמיד
 עמ' 3

לתלמיד
 עמ' 3



6

מקור 2 ספר הזהר, פרשת תצוה, דף קפ"ד עמוד ב' ]מתורגם[
קיַםָּ  הואּ  אםִ  עומֹדֵ.  שׁהֶואּ  כמְּוֹ  אלֶאָּ  התַחַּתְוּןֹ(,  )לעָולֹםָ  לוֹ  נותֹןֵ  לאֹ  העָלֶיְוןֹ  ועְולֹםָ 
בהְּאֶרָתַ פנָּיִם מלִמְּטַּהָ, כמְּוֹ כןֵ מאְיִרִים לוֹ מלִמְעַלְהָ. ואְםִ הואּ עומֹדֵ בעְּצַבְותּ, נותֹנְיִם 

.ֹ ִּין' כנְּגֶדְוּ לוֹ 'ד

המכתב הבא נכתב על ידי הרבי ה"צמח צדק" לאדם שעבר זמן קשה, בו הוא מעודדו להימנע ממחשבות מדכאות 
ולהשתדל לחשוב טוב. כדי לעודדו, הוא מספר לו סיפור שהתרחש בינו לבין סבו הגדול – אדמו"ר הזקן – שעות 

ספורות לפני הסתלקותו:

מקור 3 אגרות קודש הצמח צדק עמ' שכד ואילך
מָעַתְיִּ מפִהֶּ קדָושֹׁ שׁלֶ כבְּודֹ אדֲונֹיִ זקְנֵיִ מורִֹי ורְבַיִּ זכִרְונֹוֹ לבִרְכָהָ נשִׁמְתָוֹ עדֵֶן,  כמְּוֹ שֶׁשּׁ
בפְּייענא, שׁאֶמָרַ בזְּהֶ הלַשָּׁוןֹ: אשֲׁרֶ כךְָּ היָהָ הרָבַ המַגַּיִּד אומֹרֵ עלַ הפַסָּוקּ "ועְלַ דמְּותּ 
ָּה שׁאֶדָָם מרְַאהֶ מלִמְּטַּהָ –  הכַסִּאֵּ דמְּותּ כמְּרְַאהֵ אדָָם עלָיָו מלִמְעָלְהָ כו'" שׁכֶפְּיִ המַדִּ

מרְַאיִן לוֹ מלִמְּעַלְהָ. 

מַרְאֵה אָדָם עָלָיו מִלְמָעְלָה".  בספר יחזקאל, מתאר הנביא את מחזה האלוקים שראה. בין הדברים הוא אומר, "כְּ
דורשת מכך תורת החסידות, שהאדם מלמעלה הוא מַרְאָה מהאדם למטה – מה שהאדם למטה מראה, את זה הוא 

מקבל מלמעלה.

ולְכָןֵ מנָעַ אותֹיִ מלִשְּׁורֹרֵ נגִוּןּ שֶׁישֵּׁ בוֹּ מרָָה שׁחְרָֹה, כיִּ התִפְלַּלַּתְיִּ המַעַּרֲִיב שׁקֶדֶֹּם מיִתתָוֹ 
בנְּגִוּןּ שֶׁישֵּׁ בוֹּ מרָָה שׁחְרָֹה, והְמִתְיִּן ליִ עדַ שׁסֶיִּמַּתְיִּ אתֶ התַפְּלִהָּ ואְמָרַ ליִ זאֹת.

רוסיה  בין  מדם  עקובה  מלחמה  התרחשה   1812 בשנת  רקע.  מעט  להקדים  יש  הסיפור  עוצמת  את  להבין  כדי 
תקופה,  רוחנית. באותה  מבחינה  ליהודים  טוב  יעשה  שזה  והסביר  רוסיה,  בניצחון  צידד  הזקן  אדמו"ר  לצרפת. 
הרוסי  הצבא  בעקבות  מביתם  לנוס  נאלצו  ופמלייתו  הזקן  והרבי  הקרב,  בשדה  ניצחונות  נפוליון  צבאות  נחלו 

הנסוג. הצרפתים הצהירו שהם מחפשים את הרבי שתומך ברוסים.

המסע ארך שבועות רבות, הכפור היה בעיצומו ואדמו"ר הזקן היה חולה מאוד. לקראת שבת הם הגיעו לכפר נידח 
בשם פייענא, בו לא גר אפילו יהודי אחד, אך הם היו חייבים לעצור לפני כניסת השבת. לאחר מאמצים מרובים, 
גוי אחד להכניסם למחסן שלו... המצב היה קשה, מדכא וחסר תקווה. נכדו הנאמן של אדמו"ר הזקן –  הסכים 
הצמח צדק, שהיה בן המשפחה הקרוב ביותר שהיה עמו במשך כל אותו הזמןא, התפלל ערבית, ושזר בה ניגון 
של מרירות ועצב. סבו, אדמו"ר הזקן, ששכב במיטת חוליו, מצא לנכון למנוע ממנו מלנגן זאת. לאחר שסיים את 
התפילה, הוא סיפר לו את ה'תורה' ששמע מרבו – המגיד, שמלמעלה משפיעים לאדם בהתאם למצב הרוח שהוא 

מראה בעצמו. ולכן חייבים להישמר מאוד ממרה שחורה. 

שעות ספורות לאחר מכן, הסתלק אדמו"ר הזקן...

הרבי סיפר זאת באחת ההתוועדויות )כ"ג טבת תשי"ט(, וסיים, "היו בשמחה, נגנו ניגון שמח, ומלמעלה יראו לנו 
גם כן תנועה דומהב". 

מפני חשיבות הדברים, שדומה שממש נכתבו לזמננו, נקרא חלק נוסף מהמכתב:

איך אפשר שלא לפחד?
 .ּ ֹ, והְבַחְּיִרָה ורְּשׁותּ נתְונּהָ לוֹ למִנְעַֹ עצַמְוֹ ממִנֶּוּ ...ישֵׁ גםַּ כןֵּ פחַּדַ שׁהֶאָדָָם גוּרֵֹם לעְצַמְו
כמְּוֹ  במַּלִּחְמָהָ,  ולְפִחְדֹ  לעַרֲץֹ  שׁלֶאֹּ  בלְּאָו,  נצִטְוַיִּנוּ  מאֵשֲׁרֶ  הואּ,  בזָּהֶ  ברְּורָּה  ורְּאיָהָ 

לתלמיד
 עמ' 3

לתלמיד
 עמ' 3

לתלמיד
 עמ' 4

א. ראה בשיחת ש"פ שמות ה'תשכ"ו: "כידוע שאדמו"ר האמצעי לא הי' בכפר 
פּיענא בעת ההסתלקות, ור' חיים אברהם לא הי' אז בקו הבריאות, ואילו ר' משה 

הי' מעברו השני של הגבול )בצד של נפוליון(, ונשאר רק הצ"צ".

ב. באותה התוועדות הרבי ציין עובדה מדהימה: "המגיד נסתלק בשנת תקל"ג, 
וא"כ, שמע זאת רבינו הזקן מהמגיד בשנת תקל"ג או לפנ"ז. ובשנת תקע"ג, לאחר 

ארבעין שנין שקאי אדעתא דרבי', גילה זאת להצ"צ".
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שׁכֶתָּובּ: "אלַ ירֵַךְ לבְבַכְםֶ". ולְכִאְורָֹה זהֶ פלִּאְיִ, ומּהָ יעַשֲהֶׂ אםִ מכִלָּ מקָוםֹ, לבִוֹּ הומֹהֶ 
עלָיָו ומּפְחַדֵ, ברְִּאותֹוֹ דמְּיֵ מלִחְמָהָ?! ויְדָועַּ שׁכֶלָּ המַצִּוְתֹ איֵנןָ אלֶאָּ בדְּבָרָ שֶׁישֵּׁ לאְדָָם 

ֹ, אוֹ למִנְעַֹ מלִעַּשֲוׂת1ֹ. בחְּיִרָה עלַ זהֶ לעַשֲוׂתֹו

לא לחשוב ולדבר על הפחד
עקִרָּ  והְםֵ  ומּעַשֲהֶׂ,  דבִּוּרּ  הנַפֶּשֶׁ - מחַשְׁבָהָ  לבְושֵּׁי  שׁלָשֹׁ  לכְלָ אדָָם  שֶׁישֵּׁ  העָנִיְןָ,  אךְַ 
 .ֹ במְּוחֹו בהְּנַהְגָתַ האָדָָם, ובּהָםֶ הבַחְּיִרָה ורְּשׁותּ נתְונּהָ לחַשֲׁבֹ ולּדְבַרֵּ ולְעַשֲוׂתֹ כרְִּצונֹוֹ 
ֹ, יוכּלַ לסְלַקֵּ המַחַּשְׁבָהָ דבִּוּרּ ומּעַשֲהֶׂ, והְעָקִרָּ שׁלֶאֹּ לחַשֲׁבֹ ולּדְבַרֵּ  ואְףַ אםִ מפְחַדֵ בלְּבִוּ
מזִהֶּ כלְּלָ, אלֶאָּ לצְדַ ההַפִוּךְּ כנַַּ"ל. ועְלַ זהֶ נצִטְוַיִּנוּ "אלַ ירֵַךְ לבִכְּםֶ", כלְּומֹרַ: לאֹ תחַּשְׁבְוּ 
בֵ מחַשְׁבָותֹ כו', עובֹרֵ בלְּאֹ תעַּשֲהֶׂ. ומּיִדָּ שׁלֶאֹּ  בעְּנִיְןַ הפַחַּד2ַ וכְלָ המַבַּהְיִל עצַמְוֹ ומּחְשַּׁ
יחַשֲׁבֹ בזָּהֶ כלְּלָ, ממִיֵּלאָ יתִבְטַּּלֵ גםַּ הפַחַּדַ שׁבֶלַּבֵּ. ועְלַ כלָּ פנָּיִם, מיִדָּ יהִיְהֶ הפַחַּדַ כאְּלִוּּ 
הואּ ישֵָׁן ואְיֵנוֹ נרִגְשָּׁ בגַּוּףּ. ובּמְשֶׁךְֶ ימָיִם אחֲדִָים יתִבְטַּּלֵ לגְמַרְֵי, עדַ שׁלֶאֹּ יפִלֹּ במְּוחֹוֹ 

כלְּלָ, אפֲלִוּּ דרֶֶּךְ מחַשֲׁבָותֹ זרָותֹ.

לחשוב על דברים משמחים
בעְּנִיְנָיִם  להְלַבְיִּשׁהָּ  שֶׁישִּׁמְרֹ מחַשֲׁבַתְוֹּ  ידְֵי  והְמַחַּשֲׁבָהָ הואּ עלַ  ַּעתַ  הדַ עקִרַּ הסֶחֵַּ  אךְַ 
ה'  ובּתְורֹתַ  ומּשְמַׂחְּיִם,  הנַצִּרְכָיִם  הזַהֶּ  העָולֹםָ  שׁלֶ  בעְּנִיְנָיִם  אפֲלִוּּ  ְּהיַנְוּ  ד אחֲרִֵים, 
המַשְּמַׂחְּיִם לבֵ, דבְּרַ יוםֹ ביְּוםֹ בקִּבְיִעותּ עתִיִּם לתְורָֹה, ובּפִרְָט עםִ עודֹ אחֶדָ. הןֵ בנַּגִּלְהֶ 
ובּפִנְיִמיִוּתּ  וכְדַוּמֹהֶ,  ותּפְלִהָּ,  שׁמְעַ  וקּרְִיאתַ  חַרַ,  השַּׁ ברִּכְותֹ  הלִכְותֹ  חיַיִּם,  באְּרַֹח  כמְּוֹ 

התַוּרָֹה בכִּתְבָיִם וכְדַוּמֹהֶ. 

וגְםַ עודֹ זאֹת שׁלֶאֹּ לדְבַרֵּ בעְּנִיְנָיִם שׁלֶ מרָָה שׁחְרָֹה חסַ ושְׁלָוםֹ, רַק אדַרְּבַהָּ להְרְַאותֹ 
ֹ, אףַ עלַ פיִּ שׁאֶיֵן בלְּבִוֹּ  בעְּצַמְוֹ תמָּיִד תנְּועּותֹ משְמַׂחְּותֹ, כאְּלִוּּ הואּ מלָאֵ שמִׂחְהָ בלְּבִוּ
ִׂים והְפַעְֻּלוּתֹ אשֲׁרֶ  כןֵּ בשִּׁעְתַ מעַשֲהֶׂ, וסְופֹוֹ להִיְותֹ כןֵּ. והְטַּעַםַ בזָּהֶ הואּ: כיִּ לפְיִ המַעַּשֲ
ֵּעותֹ,  ֹ. וכּמְוֹ שׁכֶתָּבַ הרָמַבְָּ"ם סוףֹ פרֶֶּק א' מהֵלִכְותֹ ד האָדָָם עושֹהֶׂ, נקִבְעַּ אחַרַ כךְָּ בלִּבְבָו
ַּעתַ כו' ויְקֻבְעְּוּ המַדִּוּתֹ  ָׂיו שׁעֶשָהָׂ עלַ פיִּ הדַ וזְהֶ לשְׁונֹוֹ: "יעַשֲהֶׂ ויְשִׁנְהֶ ויִשׁלַשֵּׁ במְּעַשֲ

בנְּפַשְׁוֹ". ואְזָ יקֻבְעְּוּ וכְכָהָ יעַרֲֶה ה' רוחַּ ממִרָּוםֹ בשְּמִׂחְהָ ובּטְובּ לבֵבָ.

בסיום המכתב, כותב הצמח צדק את מה שלמדנו קודם – מה ששמע מסבו – שיש להיזהר מלהיות במרה שחורה, 
כי מלמעלה משפיעים לאדם באותה צורה שהוא מתנהג, ולכן חשוב מאד להיות בשמחה.

1. כמו שכתוב בשמונה פרקים לרמב"ם פרק ב'.
2. וכן פירש הרמב"ם פ"ה מהל' מלכים.

לתלמיד
 עמ' 4
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ב. כוחם של מחשבה ודיבור

<< הרבי 
אמנם בהיות אשר אין פוסקים הלכה מהזהר, הנה יש לזה ראיה גם כן מנגלה, ובפרשה זו.

הפחד של משה רבינו
מקור 4 ספר שמות, פרק ב', פסוקים י"א-ט"ו.

ַּל משֹׁהֶ, ויַצֵּאֵ אלֶ אחֶיָו ויַרְַּא בסְּבִלְתֹםָ, ויַרְַּא איִשׁ מצִרְִי מכַהֶּ  ויַהְיִ  ביַּמָּיִם ההָםֵ, ויַגִּדְ
איִשׁ עבִרְִי מאֵחֶיָו. ויַפִּןֶ כהֹּ וכָהֹ ויַרְַּא כיִּ איֵן איִשׁ, ויַךְַּ אתֶ המַצִּרְִי ויַטִּמְנְהֵוּ בחַּולֹ.

רש"י

ּ. ובּעַלְהָּ שׁלֶ שׁלְומֹיִת בתַּ דבִּרְִי היָהָ ונְתָןַ עיֵניָו בהָּּ,  �הֶ איִשׁ עבִרְִי. מלַקְהֵוּ ורְודֵֹהו מכֶַּ
ֹ, כסִּבְורָּה  ונְכִנְסַ לבַיַּתִ ובּאָ עלַ אשִׁתְוּ ֹ, והְואּ חזָרַ  והְוצֹיִאוֹ מבִיֵּתו ובּלַיַּלְהָ העֶמֱיִדוֹ 
שׁהֶרִגְיִּשׁ  מצִרְִי  אותֹוֹ  וכּשְׁרֶָאהָ  בדַּבָּרָ,  והְרִגְיִּשׁ  לבְיֵתוֹ  האָיִשׁ  וחְזָרַ  בעַלְהָּ,  שׁהֶואּ 

בדַּבָּרָ, היָהָ מכַהֵּוּ ורְודֵֹהוּ כלָּ היַוּםֹ )בכוונה להרגו(.

נֵיִ, והְנִהֵּ שׁנְיֵ אנֲשִָׁים עבִרְִים נצִיִּם, ויַאֹּמרֶ לרָָשׁעָ: למָהָּ תכַהֶּ רֵעךֶָ. ויַאֹּמרֶ:  ויַצֵּאֵ ביַּוּםֹ השַּׁ
מיִ שמָׂךְָ לאְיִשׁ שרַׂ ושְׁפֹטֵ עלָיֵנוּ? הלַהְרׇגְנֵיִ אתַהָּ אמֹרֵ כאַּשֲׁרֶ הרָגַתְָּ אתֶ המַצִּרְִי?! ויַיִּרָא 

משֹׁהֶ, ויַאֹּמרַ: אכָןֵ נודַֹע הדַבָּרָ. 

ֹג אתֶ משֹׁהֶ. ויַבִּרְַח משֹׁהֶ מפִנְּיֵ פרְַעהֹ, ויַשֵּׁבֶ  ויַשִּׁמְעַ פרְַּעהֹ אתֶ הדַבָּרָ הזַהֶּ, ויַבְקַשֵּׁ להַרֲ
באְּרֶֶץ מדְִיןָ ויַשֵּׁבֶ עלַ הבַאְּרֵ.

רש"י

עיִם דֵלּטָורִֹין, אמָרַ,  רָאהָ ביְשִרְָׂאלֵ רְשָׁ ֹ. ומּדִרְָשׁוֹ: דָאּגַ לוֹ עלַ שֶׁ �יִרָא משֹׁהֶ. כפִּשְׁוטּו ויַ
מאָּ איֵנםָ רְאויּיִן להְגִאָּלֵ  מעֵתַהָּ שֶׁ

היָיִתיִ תמָּהֵַּ עלָיָו, מהֶ חטָאְוּ  ֹ. ומּדִרְָשׁוֹ: נודַֹע ליִ הדַבָּרָ שֶׁ מעָו �בָרָ. כמְּשְַׁ אכֶָּןֵ נודַֹע הדַ
הםֵ  שֶׁ אנֲיִ  רואֹהֶ  אבֲלָ  פרֶֶּךְ,  בעַּבֲודֹתַ  נרְִדִיּם  להִיְותֹ  אֻמוּתֹ  בעְיִם  שִׁ מכִלָּ  ישִרְָׂאלֵ 

רְאויּיִם לכְךְָ.

<< הרבי 

מהו החידוש בפירוש הפשוט?
והנה לכאורה תמוה, למה צריך רש"י לפרש - "כפשוטו"? הרי זה דבר המובן בדרך ממילא, אשר 
גם ילד ב'חדר' יבין מדוע ירא משה. כי הרי אתמול כשהרג את המצרי הנה "ויפן כה וכה וירא 
כי אין איש כו'", ואז דוקא הרג את המצרי, וגם הטמינו בחול. ואם כן, הרי מובן ופשוט שעכשיו 
כשנודע לו אשר כבר יודעים מזה, הנה מובן שלכן היה ירא, ואמר "אכן נודע הדבר", ומה בא רש''י 

כאן לפרש?

הרי כל ילד שקורא את הסיפור, מבין שמשה פחד שהמאורע של הריגת המצרי יתפרסם, שהרי הוא בדק קודם 

לתלמיד
 עמ' 5

לתלמיד
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לתלמיד
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שאף אחד לא רואה ורק אז הרג אותו, וכן מיד אחר כך הוא הטמין את הגופה, בכדי לטשטש עקבות. ואם כן, מובן 
שכאשר הוא שומע שזה נודע לאחרים, הוא מבין שהדבר התפרסם, ומפחד.  מה רש"י מוסיף במילה "כפשוטו"?

מדוע חשוב לספר שמשה פחד?
והביאור בזה: רש"י בא לתרץ כאן קושי אחר. כי הרי פשטני המקרא לומדים שמכיון אשר "וישמע 
פרעה ויבקש להרג את משה" הנה לכן "ויברח משה מפני פרעה וגו'". ואם כן, הרי לפי זה יוקשה, 
מה נוגע לכתוב בתורה "ויירא משה ויאמר אכן נודע הדבר כו'", הרי זה לא פעל כלום שבשביל זה 

היה מוכרח לברוח? 

כי הרי עיקר הטעם שמשה ברח היה מפני שהוא היה ירא מפרעה, וגם לולי נודע הדבר ורק פרעה 
בעצמו היה יודע מזה, הנה גם אז היה משה בורח! ועל דרך זה להיפך: אם פרעה לא היה יודע מזה, 
הגם שהסיפור נודע לאחרים, הנה אז הוא לא היה בורח, כי עיקר בריחתו היה רק מחמת פרעה. 
ואם כן, מה נוגע כאן בפשוטו של מקרא בסיפור המעשה, הענין של "וירא משה ויאמר אכן נודע 

הדבר"ֿ?

הרי משה ברח בגלל סיבה אחת ויחידה: כי הסיפור נודע לפרעה, והוא רצה להרגו. ואם כן, בשביל מה חשוב לספר 
שזה קודם כל נודע לאחרים, ומשה חשש שהם יספרו זאת לפרעה, והם אכן עשו זאת. שהתורה תספר מיד שזה 

נודע לפרעה, ומשה ברח...

אם משה לא היה פוחד, כֶּל זה לא היה מתרחש...
ועל כרחך צריך לומר, שהפירוש בזה הוא כנ"ל: "חשוב טוב – יהיה טוב". כי אם משה לא היה ירא, 
לא היה מתרחש - "וישמע פרעה", משום ש"חשוב טוב – יהיה טוב".  היה לו למשה להיות בביטחון 
שיהודי לא ילשין על משה רבינו שהרג כו', והיה צריך לחשוב אשר שום איש לא ידע מזה, ואז לא 

היה מתרחש "וישמע פרעה"...

דבר מדהים. אם משה רבינו היה חושב טוב ולא היה חושש שדתן ואבירם ילשינו עליו, זה אכן לא היה מתרחש 
והוא לא היה צריך לברוח. רק משום שהוא לא חשב טוב וחשש, זה אכן התרחש.

מקור 5 תלמוד בבלי, מסכת ערכין, דף ט"ו עמוד ב' )עם ביאור ותרגום הרב עדין אבן ישראל(
באְּרֶֶץ ישִרְָׂאלֵ היָוּ אומֹרְִים לשָׁוןֹ שׁלְיִשִׁי – כלְּומֹרַ, לשָׁוןֹ הרַָע, הורֹגֵ שׁלְושֹׁהָ: הורֹגֵ 

ֹ, ולּזְהֶ שׁאֶומֹרְִים עלָיָו. ֹ, ולְמִקְבַלְּו למִסְפַרְּו

מקור 6 לקוטי שיחות )מתורגם( חלק כ"ז, שיחת אמור א'
נְיֵהםֶ משִׁתְתַּפְּיִם  שֶׁשּׁ ומֹעֵַ, כיֵּוןָ  ובּשַּׁ שׁלֶשָּׁוןֹ הרַָע פוּגֹעַתַ במַּסְּפַרֵּ  והַרֲֵי לכִאְורָֹה: מובּןָ 
לחְֻמרְָה שׁלֶ עבֲודָֹה זרָָה,  בעַּבֲרֵָה, ובּעַבֲרֵָה חמֲורָּה כלָּ כךְָּ, אשֲׁרֶ חז"ל3 משַׁוְיִם אתֹהָּ 
גלִּוּיּ ערֲָיותֹ ושּׁפְיִכותּ דמָּיִם ביְּחַדַ. אךְַ מדַוּעַּ אשָׁםֵ האָדָָם שׁעֶלָיָו מדְבַרְִּים? הרֲֵי הואּ 

לאֹ השִׁתְתַּףֵּ בעַּבֲרֵָה, ומּדַוּעַּ עלָיָו לסִבְלֹּ?

ההַסֶבְרֵּ לכְךְָ הואּ: הדַבִּוּרּ מבְטַּאֵ בגְּלָויּ ענִיְןָ שׁהֶיָהָ בהְּעֶלְםֵ )מחַשֲׁבָהָ(.

ולּפְיִכךְָ, כאַּשֲׁרֶ מדְבַרְִּים רָעות4ֹ עלַ הזַוּלּתַ, מבְיִאיִם אתֶ הרַָע ליִדֵי גלִּוּיּ, ועַלֲולּיִם להְזַיִּק 
למַדְֻּבר5ָּ. אלִוּּ לאֹ היָוּ מדְבַרְִּים עלַ כךְָּ – יתִכָּןֵ שׁהֶרַָע היָהָ נשִׁאְרַ בהְּעֶלְםֵ ולְאֹ היָהָ מבֵיִא 

לְיִליִוּתֹ. לתַוּצֹאָותֹ השַּׁ

3. ערכין ט״ו ב׳, רמב״ם הלכות דעות פ״ו ה״ג . 
4. כידוע דלה"ר )משא"כ - מוציא שם רע( - הוא בדבר אמת )רמב"ם שם ה"ב. 

שו"ע אדה"ז חאו"ח סקנ"ו ס״י )וש״נ(.

5.  ״וע"ד לעולם אל יפתח אדם פיו לשטן״ )כתובות ח, ב ובחדא"ג מהרש"א שם(. 
וראה שו"ע אדה"ז חו"מ הל' שמירת גוף כו' סי"ב. ולהעיר מזח"ב רסד, סע"ב 

ואילך. היום יום כט תשרי.
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<< הרבי 

הבעיה היא שהוא גם אמר זאת...
ובפרט שזה התבטא גם בדיבור - "ויאמר משה אכן נודע הדבר". זה לא נשאר רק במחשבה בלבד, 

אלא בא גם כן בדיבור.

וכמבואר ב'היום יום' פתגם הבעל שם טוב אודות לשון הרע, שזהו ענין שהורג שלשה  - המדבר, 
השומע, והמדובר. ולכאורה צריך להבין: בשלמא על המדבר והשומע, מובן מדוע זה פועל עליהם, 
בידיו  היה  לא  הרי  פועל על המדובר?  זה  ולא לשמוע. אך האיך  לדבר  בידם שלא  מכיון שהיה 
לעשות כלום! מה הוא כבר יכל לעשות? ומבואר בזה, אשר כל זמן שהרע של הזולת לא בא עדיין 
בדיבור של השני, הנה אז אין הרע בגילוי עדיין... אמנם כשבא כבר בדיבור של שני, זה מוציא את 

הרע בגילוי... וזהו ההסבר לכך שלשון הרע הורגת שלשה – כי זה פועל גם כן על המדובר. 

ועל דרך זה בנוגע לעניינינו: אם 'ויירא משה' היה מתרחש רק במחשבתו של משה, הנה אזי לא 
היה קורה "וישמע פרעה"... )כיצד ידע פרעה מה שמתרוצץ במחשבתו של משה רבינו?(. אמנם 

כש׳ויאמר׳ – היינו שבא בדיבור בגלוי – הנה זה פעל ש׳וישמע פרעה׳ כו'. 

וזה מפרש רש"י ב'כפשוטו'. היינו שמשה היה ירא כפשוטו. אף שבאמת היה צריך להיות "חשוב 
טוב – יהיה טוב", לפועל הוא לא חשב טוב, וזה התבטא גם בדיבור "ויאמר אכן נודע הדבר כו'", 

וכל זה פעל ש"וישמע פרעה".

בחלק זה מדגיש הרבי נקודה משמעותית נוספת: הבעיה אצל משה היתה כפולה – לא רק שהוא לא חשב בצורה 
חיובית, הוא אף אמר זאת בדיבור. כאשר אומרים על מישהו לשון הרע, גורמים ל'רע' שלו להתבטא ולהתחזק. 

וכיון שהוא אמר זאת, הוא חיזק את הרע אצל דתן ואבירם וגרם שהם ילשינו עליו. 

אפשר אולי להמחיש את הענין באותיות גשמיות יותר, בהבדל בין שיטתו הפסיכולוגית של פרויד ובין שיטתו 
של פרנקל. שיטת פרויד היא, שהאדם מונע מיצרים קדומים שדוחפים אותו לשרוד, להתענג וכן הלאה. דוקטור 
פרנקל דגל בשיטה הפוכה, שלפיה האדם מחפש משמעות בחייו ומוכן להקריב לשם כך. הוא היה רגיל לומר: 
אתה   – טוב  לעשות  שרוצה  מוסרי  אדם  שהוא  בו  מאמין  ואתה  לחייו,  משמעות  שיש  לאדם  אומר  אתה  כאשר 
מעודד אותו להתרומם. אך כשתאמר לו כל הזמן שהוא יצור שמונע מיצרים קדומים ודחפים שרוצים רק עונג 

והישרדות, באופן טבעי הוא אכן יחתור לשם.

ולעניננו: כאשר שני אנשים מדברים על רוע מידותיו של אדם שלישי, הם מפתחים ומדגישים אותן, ומעודדים 
את נפשו של אותו אדם, בתת המודע שלו, להוציא אותן לפועל. דבר זה מדגיש את חשיבות הזהירות מלדבר לשון 

הרע, ובכלל, מלומר בדיבור דברים לא טובים. ולהיפך, להרבות בדיבור חיובי ואופטימי ככל האפשר.
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ג. להיות בטוחים שנצלח את הקשיים

המחשבה האופטימית פועלת 
וההוראה בזה היא: הנשמה ירדה למטה, ובעולם הזה ישנם כמה וכמה מניעות על קיום התורה 
והמצוות. הנה, אל לו לחשוב שלא יוכל להתגבר על המניעות כו', אלא עליו לחשוב טוב ואז יהיה 
טוב! צריכים לחשוב אשר בודאי יוכל לעשות זה ויש לו את הכח לזה, וזה יפעל! מכיון שכאשר 

"חושבים טוב – אכן יהיה טוב".  

מקור 7 ויקרא רבה, פרק ל"ה, ה'
המדרש מונה כמה דברים שבזכותם נגאלו אבותינו ממצרים. אחד מהם הוא שלא שינו את שמם; הם שמרו על 

השמות העבריים, ולא בחרו לעצמם שמות לועזיים. 

בשִּׁבְיִל ארַבְעָּהָ דבְּרִָים נגִאְלֲוּ ישִרְָׂאלֵ ממִצִרְַיםִ: )1( שׁלֶאֹּ שׁנִוּּ אתֶ שׁמְםָ )2( ואְתֶ לשְׁונֹםָ 
)3( ולְאֹ אמָרְוּ לשָׁוןֹ הרָָע, )4( ולְאֹ נמִצְאָ ביֵּניֵהםֶ אחֶדָ מהֵןֶ פרָּוץּ בעְּרֶוְהָ. 

ליִהודָּה  קורִֹין  היָוּ  לאֹ   ,ּ עלָו ושְׁמִעְוןֹ  רְאובּןֵ   ,ּ ירְָדו ושְׁמִעְוןֹ  רְאובּןֵ  שׁמְןָ:  אתֶ  שׁנִוּּ  לאֹ 
רופּאָּ, ולְאֹ לרְִאובּןֵ לולּיְאָניִ, ולְאֹ ליְוסֹףֵ ליֵסטְיֵס, ולְאֹ לבְנִיְמָיִן אלֲכֶסְּנַדְרְִּי. 

הפירוש הפשוט במדרש הוא, שבזכות זה שבני ישראל שמרו על השמות היהודיים שלהם, הם זכו לגאולה. הם 
ירדו למצרים עם השמות העבריים – ראובן ושמעון, וכך הם גם יצאו ממצרים לאחר 210 שנים. 

<< הרבי 
הרבי מדייק מלשון המדרש דבר נוסף, הנותן משמעות עמוקה יותר לדברים:

מבואר במדרש על 'ואלה שמות' ש'ראובן ושמעון ירדו - וראובן ושמעון עלו'. ולכאורה תמוה: 
מה החידוש כאן ש'ראובן ושמעון' ירדו? הרי ההדגשה היא על כך ש'ראובן ושמעון' עלו! ואם כן, 

המדרש היה צריך להדגיש זאת על היציאה ממצרים ולא על הירידה למצרים.

והביאור בזה הוא כנ"ל: מיד כאשר 'ראובן ושמעון ירדו' הנה מיד הם ידעו ש'ראובן ושמעון עלו'. 
היינו: מיד כשיורד לגלות הנה כבר הוא צריך לדעת ש'ראובן ושמעון עלו' – היינו שיש לו נתינת 
כח שיוכל לצאת מהגלות. וכאשר הקב"ה שולח יהודי לגלות, יודע היהודי שיש לו את הכח לכך, 
כי באם לא היה לו את הכח לזה – לא היו שולחים אותו! ולכן הנה בוודאי יש לו כח על זה, והרי 
לפועל יהיה "כי לא ידח ממנו נדח", בביאת משיח  צדקינו, "בנערינו ובזקנינו" עד ש"לא תשאר 

פרסה", בגאולה האמיתית והשלימה בקרוב ממש.

העובדה ש'ירדו למצרים' בידיעה ובביטחון שהם גם יעלו, היא זאת שנתנה להם את הכוח לעבור את הכול עד 
לגאולה המובטחת. המחשבה שיהיה טוב, היא זאת שפעלה שאכן היה טוב.

 משיחת שבת פרשת שמות ה'תשכ"ו, בלתי מוגה
שיחות קודש תשכ"ו, עמוד 150 ואילך

מראות קודש
לצפייה בסרטון ערוך של ג'ם על "חשוב טוב – יהיה טוב" )9 דקות(, לחץ על הקישור או סרוק

https://jemtv.page.link/PqE5 

לתלמיד
 עמ' 8

לתלמיד
 עמ' 8

לתלמיד
 עמ' 8
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ד. שמחה בזמן המלחמה

האויב  וצבאות  בהפתעה  פרצה  המלחמה  הכיפורים.  יום  מלחמת  פרצה  תשל"ד,  בשנת   - שנה  חמישים  לפני 
הצליחו לחדור לארץ, להרוג מספר גדול מאוד של חיילים ולקחת רבים בשבי. כוחות הביטחון של ישראל נתפסו 

לא מוכנים, וברחובות ארץ ישראל והעולם היהודי כולו שררה פאניקה.

היום השלישי לאחר תחילת המלחמה היה הקשה ביותר. הממשלה והמנהיגות הביטחונית היו מיואשים, ושר 
הביטחון דאז משה דיין הציע בישיבת הממשלה לחלק נשק לתושבי תל אביב על מנת שיוכלו להגן על עצמם.

ב-770 שבניו יורק, העתירו חסידים תפילה לה' למען העם היושב בציון. 

<< הרבי 

התוועדות בזמן מלחמה?
בי"ג בתשרי, שלושה ימים לאחר תחילת המלחמה, ערך הרבי התוועדות. בפתיחתה הרבי שאל: 

לכאורה יש צורך בהסברה: בשעה שיש מקום שיהודים עומדים במלחמה6 – מה מקום לערוך כאן 

התוועדות? 

כאשר הרבי שאל את השאלה הוא בכה מאוד. לאחר מכן המשיך ואמר:

ר' לוי יצחק מבאַרדיטשוב כותב7 שהבעש"ט היה תמיד חוזר לפני הקהל – על הפסוק8 "ה' צלך", 

)שממנו  האדם  תנועות שעושה  אותם  עושה  כשם שה"צל"  יהודי:  של  "צל"  כמו  הוא  שהקב"ה 

נעשה הצל(, כך גם "ה' צלך", שכפי שיהודי מתנהג למטה, כך עושה גם הקב"ה כביכול.

וזהו גם מה שכתוב בזהר9: "בא וראה – כפי שיהודי מראה פניו מלמטה, כך מראים לו גם מלמעלה, 

וכאשר יהודי מראה פנים של חדוה, מראים לו חדוה מלמעלה )כפי שהזהר מאריך בזה בפרטיות(.

ומובן, שהדרך לסייע בימים אלו היא על ידי אופן של שמחה, ששמחה פורץ גדר10.

במהלך ההתוועדות ובימים שלאחריה, עודד הרבי את החסידים להוסיף בשמחה על אף המצב, ואמר שזה ימשיך 
הארת פנים מלמעלה ועזרת ה' להצלחה במלחמה.

 משיחת י"ג תשרי ה'תשל"ד, בלתי מוגה
תורת מנחם כרך ע"ד, עמוד 74

מראות קודש
לצפייה בסרטון של דקה וחצי, מדברי הרבי בהתוועדות, לחץ על הקישור  או סרוק

https://jemtv.page.link/wjpe

לתלמיד
 עמ' 9

6. הכוונה ל"מלחמת יום הכיפורים" שהיתה אז בעיצומה.
7. קדושת לוי פ' נשא. וראה גם תו"מ חס"א ע' 200 הערה 58. וש"נ. 

8. תהלים קכא, ה. 

9. ח"ב קפד, ב. 
10. ראה סה"מ תרנ"ז ס"ע רכג ואילך. ועוד.
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הוראות לחיים:
אנו יכולים ללמוד מהשיחה שעתה למדנו שני מסרים מרכזיים לימים אלו:

א. לחשוב טוב. כפי שהרבי אמר במפורש בזמן מלחמת יום הכיפורים, ובעוד מאות ואולי אלפי הזדמנויות. לחשוב 
טוב זה לא רק תרגיל פסיכולוגי חיובי, אלא ממש משנה את ההשפעה שמקבלים מהקב"ה. כאשר אנו שמחים 

ומאירי פנים, הקב"ה משפיע עליו באותה מידה.

פועלים  אנו  כזאת,  בצורה  מדברים  אנו  שכאשר  משום  יהודים.  על  שלילית  בצורה  לדבר  לא  מאוד  להיזהר  ב. 
שהמידה הרעה של אותו אדם תתגבר ותצא לפועל. כשם שהיה אצל משה רבינו, כאשר הוא התבטא שהוא חושש 

שדתן ואבירם ילשינו עליו, וזה גרם להם לעשות זאת.

בימינו, כאשר הקיטוב בחברה כה חמור ומפלג, ואנשים מטיחים אחד בשני מילים קשות, יש לדעת שלמילים יש 
כוח הרסני. אם אנו כותבים על מישהו או על ציבור מסוים דבר שלילי, אנו גורמים למידה זו – שאולי קיימת אצלו 

ב'קטנה' – להתפתח, לגדול ולהשפיע לשלילה.

אדרבה, עלינו להחמיא אחד לשני ולומר רק דברים טובים אחד על השני. רק כך נעזור איש לרעהו לממש את 
היכולת החיובית שבנו – וביחד לנצח את הגלות ולהביא את הגאולה האמיתית והשלמה בקרוב ממש.


